
1. sz. melléklet.

’ Beszámoló az Elvi Gyógyszerkutatási Bizottság munkájáról4

Az OT és az MTA elnökeinek, valamint az illetékes minisztériumok- 
-- nak 195*6* augusztus 28-án hozott együttes határozata a gyógy szeripari 

és gyógynövénykutatás irányelveiről kimondotta, hogy az elvi kutat&s 
feladata elsősorban uj gyógyszerek, illetőleg gyógyszertípusok kuta
tása* Az WA kutató intézetei működésének megkezdéséig az^ elvi.gyo^y- 

geznl az MTA irányítása^ mellett.
• Blvl G. 

kuló ül< . „ ,
állapította me^ feladatait^

!•/ A gyogyszerkutatás exvj.
lalkezás, kűlönösképen uj vegyületek tervszerű előallitasavak tanulna-

együttes natarozata a gyógyszeripari 
és gyógynövénykutatás irányelveiről kimondotta, Hogy az elvi kutatás 
feladata elsősorban uj gyógyszerek, illetőleg gyógyszertípusok kuta
tása* Az WA kutató intézetei működésének megkezdéséig az elvi gyón
sz erku tatás okát a tudományos egyetemek megfelelő tanszékein kell

_ - — Tni£»T álapian" 1952rToVember 13-án nevezte ki az MTA elnöke az 
V Elvi Gyógyszerkuvatási Bizottság elnökét és tagjait* A Bizottság ala* ; , 

,ésé^ még ugyanezen hónapban megtartotta es ezen a következőkben ’

■ li/ A gyogyszerkutatás elvi jelentőségű kerdeseivel való fog- 
lalkfzás, különösképen uj vegyületek tervszerű előallitasavak tanulna- / 
nyozni a vegyi szerkezet és gyógyszerhatás közötti összefüggéseket s . •/. 
igt gyűjteni olyan tapasztalatokat, jiogy ezek racionális útmutatást • j 
adiparilag is hasznosítható uj gyógyszerek előállítására^.» 

^^/Figyelemmel kisérjük az ipari jellegű gyógyszerkutatast, 
mert ez az elvi kutatástól szigorúan nem választható szét és eseten
ként kell a bizottságnak eldöntenie, hogy mit tekint a sajat hatatko* p 
rébe tartozó elvi jellegű kutatásnak. |

3./ Az akadémiai kutató intézetek gyógyszerkutatási munkáján^ 
előkészítése, gondoskodás a szükséges káderek neveléséről. ’i

4*/ A gyógyszerkutatásban résztvevő intézetek ellenőrzése, felég 
Olymódén, hogy ülésein e y-egy intézet, vagy témacsoport problémait 
alaposan megvitathatja. ' j *" Az Akadémia elnöke ezen terv javaslattal nem er tett teljesen egyet *
mert a bizottság eredetileg az elvi jellegű kutatást olymódon kivanta 
megvalósítani, hogy sok uj vegyület előállításával próbálkozzon teljesen 
uá gyógyszerekhez eljutni. Az elnök hangsúlyozta, hogy az elvikutejias 
fő feladata az orvosi gyakorlat és a gyógyszeripar fejlődé génekZZetoere- 
se -atáer-srbrzottság által felvetettyel^^jelleg^ kutatások^yegzgg_e.^ 
A gyógyszerek-ipuri termelése ugyanis számos olyan megoldatlan preele
mét vet fel, amit csak elvi jellegű széleskörű kémiai, ill. farmák ló- 
giai kutatással lehet megoldani. Ez az irány azért különösen nagyin- 
tosságu. mivel a népgazdaságot közvetlenül segíti es mivel ez ponto
sabban tervezhető, mint az uj gyógyszerek szintézisére, irányuló pró
bálkozások, amelyek a jelenlegi szűk keretek között kévéssé is valo-

' Ezen elnöki vélemény alapján a bizottság feladatkörét kiszélesí
tette és annak ipari kutatásokkal való szoros kapcsolo.tat ,megvalósíta
ni e) hrt áraztaf Mit előmozdÍ.T~ az, hogy a bizottság tagja a Gyógyszer - 
ipari Kutató "ingató ja és két osztályvezetője. q

■ • A Bizottság*még?a novemberi ülésen elbírálta az intézetek 19n3.
évi gyógyszerkutatási tervét és gondos 
tani intézetek munkája koordinálásáról

> * gyületek hatásának kivizsgáltatásáról.
* '*’■ .1 ' <’
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január hónapban tartott második ülésén a bizottság t\z-« 
az ötéves terv hátralevő idejére az elvi gyógyszerkutstás 

xobb vonalait, amelyeket az alábbiakban ismertetünk, felemlítve az ed
dig élért eredményeket is,.

!•/ A szervmüködéseket befolyásoló gyógyszerek utáni kutatások: 
debreceni Vegytani Intézetben uj szintézissel ál 1 *tana.k 

elő es/Jg>i&Otkozidákat, amelyeknek hatástani vizsgálatát a debre
ceni Gyó^sterjAai.'ixítéMet. fogja végezni, Ugyanez a két intézet fog-/ a ?or^inna^: a mákból való előállításakor visszamaradt anya
lúgban levő alkaloidák előállításával és azokból szintézissel A—
lájdalomcsfllapitóK‘W<iöhögéscsillapitók /Dicodid/'Acedi. ‘ 
Permonit, stb./ készítésével és vizsgálatával, A budapest.

■ Szerves-Vegytani Intézet^ ugyan osak a morfin gyártásából 
d<6 narkormj^Aolyan

—™—— ——AAu-vcxoM. uxc ucag u, A budapehS egy*
'BORs-V egy tani Intézet éberül a szegedi; GyógyszertaS^^zettel kel- 
labofaa», a paradicsomnö^m fe jlődő/<Mg^tokbó^áW^MKelő i- ■ 
ge*Y.erőspártós ontihisztamin “ ’’tV’ '
Jh': A szegedi Szerves-Vegytani Intézet -^K^^É^rkezeti p&blé- 
^ákkaX^^f egl^Lkozík, amelyeknek radonban az elvi gyógyszerkutatás szGta- 
pontjaboififc nagy tebretiküÉ^jeleniSsáéW^ lehet, ■ ?. k ;

; A budapesti Gyóg^>szert^iv;^fptézetben sikerült-a vegyi és farma
kológiái kutatások szoros együttműködését megvalósítani. Eddig különö
sen a kvaterner ammonium bázisok vegyi szerkezete és hatása közötti 
ösdfc^függésket derítették ki, 200-nál több uj vegyületet állítottak e- 
lő, melyek közül erős hatású kurarin-i vegetatív ganglíont bénitó é 
paraszimpatikus bénitó, valamint helyi’ érzéstelenítő aityagok vannak. 
Ezeknek klinikai kipróbálása folyik s rátaélhető,, hogy a közeljövőben 
ez a kérdéskomplexum sikeresen lesz befejezhető. Ugyancsak sikerült a 
farmakológiái vizsgálatok szerint igen jó hatású vegyületeket találni, 
amelyek egyik csoportja az epilepsziás görcsrohamokat;tudja meggátolni, 
a másik csoport pedig a parkinsonismus motorikus izgalmi tüneteinek - .4

- aXkajmasnak, ezzel több külföldi gyógyszer he- ,
lyettesitését lehet majd elérni, ha a folyamatban lévő klinikai vizsgá-

_ , _____ , __ ____ _____ __________ _ __ ________  __ _ _ j f;

paraszimpatikus bénító, valamint helyi’érzéstelenitő adagok vannak.

ez a kérdéskomplexum sikeresen lesz 
farmako^őgiai vizsgálatok sz 
amelyek egyik csoportja az 
a másik csoport pedig a 
megszüntetésére látszik 
lyettesitését lehet majd elérni, 
latok ^jogosan várt eredménnyel"
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Hl éfTvörös^éSteS eioáin fffirlati ^^ége, van végül a máj-

/♦Z_Kemo terápiás hatású gyógyszerek kutatása.
J^^culosis gyógyszereivel a debreceni Szerves-kémiai Mik™ 

biológiai, valamint Gvo£cvszerÍDaT*5 Vninix twfx»»X4> * Mikr^—biológiai Intézet io^inik^íí * Í.Kujato Intézet es a szegedi Mikro- 
laló előadás áh ^r, ih „a 33^' Bizottság Varga akadémikus összefog
ásoknak megfelSő koofdináláláróí ^Bá^a^in+^ta í® ?°ndoskodott . 
vpffvino+oAinjt'ii, ;. asaroi' Bar az intézetek már igen sok u1 ■-

é’ ■
. 3»/ Antibiotikum kutatása.

kérdéssel Vályi-Nagy Tibor professzor előadásában fogl.l- 
nák-i• £?ely átvette az Akadémia antibiotikum bizottsá':á- 

pk felaaatköret.. Vj .törzsek kutatásával a debreceni Gvógvszérteni tíi 
tezet, az Országos Közegészségügyi Intézet,.a pécsi KözefészségtSi in 
taS ^rme^?k^GyŐgírS2erÍPa^ KU*tató-f"győzik. Sz^os ^ti^ti- 
gal^járó munkával tö^^tibiotikSSt kristllyesnFÍ^erülVelőSlit-’ 
niuk. Ezek-egy része azonban toxikusnak bizonyult, úgyhogy c-Iak lokális

^jc-Tasmecnuiizmusara vonatkozó kutatások, amelyek figyelemre méltó hipp*-. ciósrkiséílo+IkZet1:eí* 5özveFen gyakorlati célt követnek a fermentá- 
lozzák Napiéi a mar. lsm®rb antibiotikumok előállítását cé-"
xozzak, Nagy gelentöseguek azok a kutatások, amelyek egVes törzsek ~n- litásr?^ SSmísÜ mért?kben hozzák, hogy I^ipSi8 gödi

éin xsy na«y haladást tettünk a streptomy-
Nagveeímélefi tá?4^ ev ^z*at?®k az aureomycinre vonatkozó kutat ások JLs. 
Intézet fermpnháM$?k»+a+* Jelentősege lehet a szegedi Orvos-Vegytani 
keznek tisztázM° Ó kutatásainak, amelyek ezeknek elvi alapjait igye- 

z QJiÜbiétikum kütutasnak musik iránya a vesvi fl7firkp7p+ mp/riciSk! J:-•S^íé^S8el,valá előállítása. Sajnos Iz^szSübb vegyi 
Diában2?A? í közül csak Threomycin /klórOmicétin/ bizonyult eddig t ■•'- 

bony°lultabb nagyobb molekulájú antibio-- nüSrS u+áb-MpthA PhdlS balsaSosa11 aebéz feladat. Ezért kell igyekcz- 
' sával^o. hasonló egyszerűbb molekulájú modellek el

stZ^Í+«mí^d megoldani. A jovo, evre tervezi két kutató csoport 
1£1 P& =? !? aureomycin modellek szintézisét azzal a távolabbi cél
lal, hogy ezzel, kiindulási pontot tnláljáiM0r- az ar.nv-’r’ aktuáli« v-"-■ 
betegségek kemoterápiájaoz. - us annyMra .
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azok a tó-

Judo^ásul az Eü Minisztérium kez- 
intenzív ?s :i^’fee25e^eknek a gyógyszerkutatásba való

Olymódon, hogy minden kutató, ha gyógyszer- 
<5oP??ÍA++t^eSiL 'hi9t0 e:Te fények re jut? azt kidolgozás végett jelent- 
?^oXÍ>,°Í^+agUr'knakl valamint tegyen javaslatot a szakmája körébe tar 
h?vt ÍP? teíáP±ás c?iok irányába való kiterjesztéséi és
hívja fel a figyelmet a megoldandó problémákra.

• „1 éH-^íoí'^ák-lés igen fontos feladata kipróbál-
“*.®3 °“3eí!'t»T alapn bírálatot mondani a2 általunk előállított aj- 
gyógyszerekre^  ̂ ~ "x -

® els<5 eredmények éppen egy munkaközösséget 
ppf^M/>Íloíe+^0^CnÍ-S ^an0? Kossuth-dijas vegyész, valamint a XI. sz 

..Belgyógyászati es Borgyogyaszatx Klinikák között az antibiotikum ke* 
-a:ar e^yí'ej,syakra‘bban fellépő penészgombás megbetegedések ke 

moterapxajanák kutatása céljából. \
Ugyancsak tervbevettük a cephalo-spórium gombák tanulmányozá

sát, amelyek grammnegativ baktériumokra ható s a penicillinhez hason 
lő szerkezetű antibiotikumokat termelnek*- . ’ - ' - -

424.e'^kMokben röviden vázoltuk ,a~f. évi kutatásainkat s az ed 
creamenyeket, amelyek, ha talán első pillanatra’igen sze- 

? C? látszanak, mégis ismerve a gyógyszerkutatás nagy nehéz*
ségeit^es bizonytalanságát-eléggé biztatóknak mondhatók* A kutatások 
nagy részé termeszetszerüleg még nincsen befejezve s még azok a tó- 
mak. amelyen mar a klinikai vizsgálatokig jutottak -előre, még bi- 
'?^5^5a^f°ignaki ,U3abV- feladatokat adni, Jiért ha még reménységeink be- 
teljesednek, adkor is kívánatos ,• hogy ^további ^gJ^Letek előállítási 

azojiaic. Ezért tehat az 1954. éves tervünk legnagyobb 
részit a.jelenlegi kutatások folytatása fogja képezni* r i

i. z 9 -•Upéj'^kuto.t ása^Sfc. j elenleg túlságosan szétaprózó ö— 1
.. tervszerüek. Egységes irányiM>t?a^w^^íötikourdinl-

. eddig csak a kemoterápia ésr^t^iotikúm kutatá^ffterületén ’
sikerüldvalamennyire megvalósüdhi# Ezen a téren is a minden von > 
Ion erősen érződő szűk keresztmetszet >at gá^®Sé.$és csök^Mtőleg 

1 & n ■"LrL-iasara<r Gyorsabb. előrehaladást^-eredményesebb
>-Ósa.< akadémiai kutató intézetek működésétől lehpt r-pinél n-i t

Ugynne^5. áll. -meg fokozottabb mértékben az .ciB?ganotrop hatású gyógvsjste* 
csoportjára vonatkozólag, amelyek területén csak kevés rfes^iszte— 

-matikus munka folyike itt is fő feladatunk jelenleg7 a tn.pza.ar.tn.lat 
es önképzést tudásunknak bővítése, mert csak ezen az utón re

mélhetjük az eddig meglehetősen esetleges és felette bizonytalan e* 
. , redmenyt Ígérő kutatásoknak tervszerűbbe ..‘válását és biztosabb ala

pokra való helyez é SÓ to Azok a/szisztematikus vizsgálatok, amelyek 
ilyen irányban történték, mutatják a helyes utat s igazolják azokat, 

,kxte minden nehézség dacára Is optimistán tudják a feladatokat ellát 

r_' , Az elvi gyógyszerkutatas intenzitása és sikere nagy mértékben 
zugg .az ezzel kapcsolatos káderproblémák megoldásától. Jelenleg a 
kutatassa! foglalkozó intézetekre igen nagy oktatási feladatok há-? 
rulnak, amelyek mellett mintegy másodrangu szerepet játszanak a tu
dományos kísérletező munkák, há pedig az oktatói .„.inka nornarende- 
zeseVel kapcsolatban egyes intézetek létszáma redukáltatnék, akkor 
ez a mar amúgy is minden tekintetben ♦szűk gyógyszerkutatási ka.paci- 
tást. annyira lerontaná, hogy a legtöbb intézetben eredményes munka
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alig lenne folytathatók Másfelől a már kiképzett s önálló kutatásra 
képes, kutatóknak ezen munkakörből Való kikapcsolása felette sajnála
tos lenne a tervezett akadémiai Kutató Intézet szempontjából is, mely 
kutatógárdájának törzsét az egyetemi intézetek tanársegédei közül kel 
elsősorban kiválogatni.

* esetleg létszám felettinek minősülő és eddig gyógjszerkutatással 
lalkozo intézeti, alkalmazottakat á saját kutatói státusába vegye 

Az Elvi Gyógyszerkutatás kibővítése és eredményessé tétele ^•1 . - _7  * ■* «■ • - -í 1 ~ t _

közép|áderek beállításával bővíteni. Ezeknek nagy része későbben 
lesz helyezhető az Akadémiai Kutató Intézetekbe, s annak mintegy 
zsét alkothatja. •• c

képes kutatóknak ezen munkakörből Való kikapcsolása felette sajnála- 

----- ------------ v—törzsét az egyetemi intézetek tanársegédei közül kell 
---------1------ 9 ~

___ ____  .  -        . w ■ ’« » ■ 1 » • . . •s -

Éppen ezért kérjük az Elnökséget, hogy az oktatás szempont jából 
fog
át] 

_  _.. _,_____ _ _ _______v____  ______ér
dekében szükséges minden vonalon a kutatói kapacitást ^uj kutató és

________ , _ ____________ tör
zsét alkothatja. •• c

Sajnos a vegyészeti vonalón éppen néhány nagyon fontos intézet 
olyan szűkén van elhelyezve jelenleg, hogy uj .kutatóknak laboratóriu
mi munkahelyet biztosítani nem tud. így a Gyógyszeripari Kutatóban aj 
Budapesti Egyetemi-és Müégvetemi -Szerves y:egytani Intézetben nem tu
dunk fiatal kádereket elhelyezni. Wekhe csak egy-két laboránssal le
het a jelenleg folyó munkákat elősegitenii’ ' r 2 777“
7-• . ti; fiatal, gyógyszerkútatással fo^lSkozó'vegyészkáderek nevelése 
ezért a Debreceni-Pécsi-és Szegedi^ S^rVeé/Vegytani Intézetekre hárul, 

^amelyekben összesen mintegy 15, vegyészt lehetne 1954-ben munpáfe^ állí
tani. Ugyanezekbe, te intézetekbe kívánatos lenne 10-12 laboratóriumi 
asszisztens nővel is'támogatni a kutató munkát. ,7/ ' r -'7

■ 7 Vegyészkáderek nevelése szempontjából felhasználható még a tudat
pesti Gyógyszertani'Intézetvegyész és 1 mikroanalitikus/ aZ 'I^e 
Belklinika'/l vegyész/ a II.sz.Belklinika /2 vegyész átminősítése Ön
álló kutatóvá/ a Debreceni GyógyélfeMfehi Intézet /2 vegyész/. 77 -'"r-’

.. .. . Orvoskutatók tekintetében számolnánk.kell a nagyon szűk lehető
ségekkel és ezért a következő évre mindössze a4pécsi Gyógyszertani, 
szegedi Mikrobiológiai és a debreceni*Orvosmykológiai intézetbe, kérünk 
egy-egy/öaszesen ^/-orvost. Szükséges azonban, hogy a jövőben a VI. •> 
éves orvost anhallgat ók kád ere zéseket az eddiginél sokkal nagyobb mér- 
tpkben vetessék figyelembe az akadémiai Orvosi Kutató Intézet, hogy 

... annak működése megkezdésekor már kellő számban álljon kutató munkában 
jártas orvoskáder rendelkezésére. A probléma azonban nemesak a gyógy
szerkutatás szempontjából bir fontossággal, és ezért generális intézd 
kedést igény el*.:' A _ 7'7 —

Az orvostudományi intézetek kutató munkáját igen nagy mértékben 
akadályozza a kellő' számú laboratóriumi asszisztensnő hiánya. Az okta
tással nagyon elfoglalt önálló kutatók /adjunktusok, tanársegédek/ 
munkáját nagy mértékben meg lehetne javítani azzal, ha mentesítenék ■ 
őket minden olyan többnyire mechanikus sokszor megismétlődő,., s ezért 
nagyon időtrbbló munkától, amelyet egy kellőleg begyakorolt lelkiis
meretes asszisztensnő jól és megbízhatóan; el tud végezni. Különösen 
áll ez a gyógyszerkutatásokra, amelyeknek igen nagy része bizható az 
utóbbiakra. Éppen ezért 27 laboratóriumi asszisztensnői és két labo
ráns! állást kérünk a következő felosztásban?

i
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□.'Hénitólag hat a kísérleti 

___ ^.sége,. amelyet úgy látszik •*'■ 
,,,sem fog megoldani, mivel tudomásunk' 

sem- tud elegendő állatot tényé u- 
sése WÍ^;n<v'. -X:V’■ 

~__  - ^tési^n^et ázik mondhatjuk, hogy ráz elvi gyógyszer-
és egyelőre sze^e^ keretek között megindult, .bízottad- <
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tezetek vegyeszkad reinek képzésében résztvehessen. 
oldasa. * *

<— - *

se körüli nehézségek csökkentessenek^

18-án

Bár ^áris tudunk néhány kezdeti eredményt felmutatni, mégis csakis 
£ *Uttí^mu?kü intenzitásának erős növelésétől várható biztosabb si- 

vlí mxg,fz akadémiai kutató intézetek létesülnek, szükséges* grogramm megvalósítása. Kérjük, hogy az§ 
■^^^épeseket1^Ö'fcekeS minxsz tóriumoknál ennek érdekében tegyen hatha-

, kívánatosnak tartjuk a Gyógyszeripari Kutató Intézet fe ilesz- 
a "tervezett építkezéseknek Budapesten minél előbb való meg- 

az intézet az Akadémiai Kutató in-
Égetoen szükséges a kísérleti állatok tenyésztésének meg—

^szer,^ vegyszer és üvegnemüekbeszerzé- 
taZtné^^ből^0^32tas-t Bizottságának 1953 augusztus
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Elvi Gyógyszerkutató Bizottság
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vIssekutz Béla

Bognár Rezső akadémikus,
Bodor Gábor lev.tag,
Gerecs Árpád lev«tag,
Kolonics János,
Vargha László lev»tag,
Lampért Károly •
Ivánovics György akadémikus
Krámli András*
Pataki István
Petrányi Gyula
Vályi Nagy Tibor _
Bumbovios Borisz /Gyógyszeripari Kút•Int./
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Antibiotikum Bizottság*
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Elnök: Krámli András
Titkár: /Szabó Gábor aspiráns

Szörényi Imre, akadémikus 
Straub F.Brúnó, 
Manninger Rezső 
Bognár Rezső 
Fehér Bániéi, 
Vályi Nagy Tibor, 
Horváth János, 
Tettamanti Károly, 
Simon Sándor,
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Hidvégi Gyula Orzs.Tervhiv.gyógyszcrreferensé
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